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تئاتری دهه ۶۰  
ستاره سینمای دهه ۷۰

ستاره سینمای دهه 70، پیش از 
آنکه با حضور در فیلم »عروس« به 
شهرت برسد،بازیگر تئاتر بود. در 
فیلم »عروس« هم حمید خوشمرام 
جوانی که معصومیت خود را برای 
رسیدن به دختر مورد علاقه اش 
تباه می کرد، دانش آموخته تئاتر 
که نمایشــی از شکسپیر را روی 
صحنه برده بــود؛ ارجاعی جالب 
توجــه از بهروز افخمــی درباره 
خاستگاه و پیشینه بازیگر جوانش 
که پس از ســال ها خاک صحنه 
خوردن جلوی دوربین سینما آمده 
بود.پورعرب در دهه 70 
یکسره مقابل دوربین 
ســینما و تلویزیون 
بــود و در اوایل دهه 
متن کلاسیکی   ،80
از مولیر را با برداشتی 
امــروزی روی صحنه 
برد. حالا و پس از گذشت 
۲۱ سال، جوان اول دهه 70، 
به خانه اش بازگشته 

است.

مکث
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  این بازیگر در همان ســال ها هم گفته بود که اول قصد داشته نمایش 
»اتللو« را روی صحنه بیاورد اما در نهایت »خسیس« را انتخاب کرده است.

  آن زمان پورعرب عنوان کرده بود که کارگردانی من بعد از پایان اجرای 
»خســیس« ثابت می شــود، این نمایش در حالی روی صحنه رفت که 

پورعرب برای نخستین بارتوانست اسپانسر مالی داشته باشد.

  پورعرب از بازیگران شناخته شده سینماست که در دهه 60جزو پرکارهای 
تئاتر بود. او تا سال 1369دو نمایش را کارگردانی و در چند نمایش بازی کرد. 

این بازیگر نمایش »مهمانی خصوصی« را در جبهه اجرا کرد.

  پورعرب همچنین در آن ســال ها عنوان کرد که بعد از اجرای نمایش 
»خسیس« می خواهد نمایش »سرمه« و »خونیان و خوزیان«  که بحث 
سینما رکس آبادان است را برای اجرا پیشنهاد بدهد که بعدتر درباره اجرای 

این نمایش گفتند که مجوز توسط مرکز رد شده است.

  پورعرب زمانی که )1382( نمایش »خســیس« را روی صحنه برد؛ 
نزدیک یک دهه از تئاتر دور بود اما وقتی نمایش را در تالار وحدت روی 
صحنه برد، در نشســت خبری اش عنوان کرد:»6 سالی منتظر مجوز 
اجرای نمایش از سوی مرکز هنرهای نمایشی بوده. در دهه 60تئاتر کار 
می کردم و حالا به صحنه بازگشتم چرا که هنر در انحصار کسی نیست.«

  پورعرب در گفت وگویی که با همشهری در آن سال ها داشت، درباره 
آداپته کردن متن مولیر می گوید: دلم نمی خواســت به متن دســت 
بزنم و آن را دســتکاری کنم. فقط حس کردم یک جاهایی لازم است 
با تماشــاچی ارتباط نزدیک تری ایجاد شود و باید با زبان امروز با مردم 
صحبت کرد. الان بحث نزول خواری وجود دارد این را هم شما می دانید 
هم ما و هم دولت. باید کاری کرد که برخورد با نگاه قبلی متفاوت باشد. 
بعضی چیزها این نگاه را صمیمانــه می کند. ما باید از فرهنگ خودمان 
استفاده کنیم. از فرهنگ کوچه و بازار تا تأثیر بهتر و بیشتری روی مردم 

داشته باشد.

بازگشت پورعرب به صحنه پس از ۲۱ سال 
ابوالفضل پورعرب نمایش »اتللو« را روی صحنه می برد

گروه فرهنگ یا فیلم های غیرتجاری؟
چند روز گذشــته خبری درباره راه اندازی گروه سینمایی 
فرهنگ توسط ســازمان سینمایی منتشر شــد. این گروه 
جدید قرار است به پخش فیلم هایی که کمتر فروش دارند، 
کمک کنند. اما چند مســئله و ابهام در این زمینه به وجود 
آمده است. بعضی از این سؤالات مربوط به ماهیت این گروه 

و بعضی دیگر درباره سازوکار و نحوه فعالیت آن است.
یکی از مهم ترین مســائلی که درباره گروه فرهنگ مطرح 
شــده، عنوانش اســت. عنوان ایــن گروه ســینمایی این 
شــبهه را ایجاد کرده که آیا مگر بقیه فیلم هایی که اکران 
می شــوند، در حوزه فرهنگ نیســتند؟ اما ظاهرا منظور از 
فرهنگی فیلم هایی اســت که تجاری نیستند و در مقایسه 

با کمدی های پرفروش سهم کمتری هم از فروش دارند.  

سازوکارگروه سینمایی فرهنگ چیست؟ 
این گروه  قرار است با تشــویق پردیس های سینمایی دارای 
5ســالن، به افزایش مدت اکران فیلم هــای غیرتجاری که 
معمولا اکران های محدود  در ســانس های کمتر داشــتند، 
یاری کند. هاشم میرزاخانی، مدیر موسسه سینما شهر گفته 
امسال قرار است حداکثر 1۴ هفته اکران برای نمایش فیلم ها 
اجرایی شود چون سال گذشته اکران طولانی برخی فیلم ها 
باعث اعتراض هایی شد. امسال حداکثر سقف اکران 1۴ هفته 
است و این تمهید هم اندیشیده شد که اگر قرار باشد اکران 
فیلم های تجاری تداوم داشته باشد، سینمادار در قبال نمایش 
آن ســالن هایی را هم برای نمایش آثاری از حوزه فرهنگ و 
اندیشه درنظر بگیرد؛ یعنی اگر فیلمی  مثل »آسمان غرب« 
که تعداد سالن های فعلی آن به کمتر از 50 رسیده ولی هنوز 
پتانسیل نمایش دارد، بتواند اکران خود را ادامه دهد. بنابراین 
با پردیس های سینمایی با بیش از 5سالن توافق شده که یک 
سالن خود را در اختیار نمایش آثار فرهنگی بگذارند تا اکران 

آنها پس از ۴هفته )کف فروش( ادامه داشته باشد.

گروه سینمایی فرهنگ، با هنر و تجربه چه تفاوتی دارد؟
گروه هنروتجربه که از سال ها پیش راه اندازی شده، فیلم های 
تجربه اول یا فیلم هایی را که ساخت تجاری و بازیگر مطرح 
ندارند، اکران می کند. همپوشــانی این دو گــروه یکی از 
سؤالاتی است که در این چند روز مطرح شد و حتی گمان 
حذف گروه هنر و تجربه هم پیش آمد. اما طبق گفته های 
میرزاخانی این گروه ارتباطی به هنروتجربه ندارد و تفاوت 
عمده این دو در تعداد ساعت های اکران و نوع فیلم هاست. 

پلانکوتاه تر  از گزارش

اکران

اینجا متعلق به همه اهالی موسیقی است 
حمیدرضا نوربخش، مدیرعامل خانه موسیقی: خانه موسیقی تنها جایی است که می توانند بیایند و هر چه 
دل شان می خواهد بر سر ما فریاد بزنند. من به هیچ عنوان معترض آنها هم نمی شوم. اینجا متعلق به همه 

اهالی موسیقی است. ٫ مهر

به حسن نیت دوستان اعتماد دارم 
محمدعلی باشه آهنگر، کارگردان: »سینمامتروپل« آنقدر قابلیت داشت که در جشنواره فجر مورد توجه قرار 
گرفت. در جریان هستم که برخی از دوستان مسئول هم از روند صدور پروانه نمایش برای این فیلم حیرت زده 
هستند، ولی من به حسن نیت دوستان احترام می گذارم و صبر می کنم ببینم چه اتفاقی رخ می دهد.٫ ایسنا

صفحه آرا: محمدرضا محمدی تاش

 بازیگران سریال »پایتخت« 
مهمان ویژه اکران »خجالت نکش۲«

اولین اکران مردمی »خجالت نکش2« با حضور بازیگران، عوامل و 
اهالی رسانه در 3سالن پردیس سینمایی کورش برگزار شد.احمد 
مهرانفر در این مراســم گفت: »امیدوارم »خجالت نکش2« را 
هم مثل »خجالت نکش1« دوست داشــته باشید. می دانم که 
»خجالت نکش« قبلی یک توقعی ایجاد کرده است، اما امیدوارم 
این فیلم هم بتواند رضایت شما را جلب کند.« شبنم مقدمی نیز 
با حضور روی صحنه عنوان کرد: »امیدوارم این »خجالت نکش« 
را هم مثل »خجالت نکش1« دوست داشــته باشید. این فیلم 
حاصل زحمت دوستان زیادی است و برایش تلاش زیادی شده 
تا به روی پرده و مقابل چشم شما برسد. امیدوارم فیلم را دوست 
داشته باشید. چند دقیقه ای احوالتان عوض شود. لبخندی روی 
لبتان بیاید و بعد از تماشای فیلم نظراتتان را به ما بگویید.«محسن 
تنابنده، وحید رهبانی و مصطفی و مجتبی بلال حبشی بازیگران 

سریال »پایتخت« ازجمله مهمانان ویژه این اکران بودند.

 »کوچه ژاپنی ها« و »آبی روشن« 
از امروز می آیند

دو فیلم سینمایی »کوچه ژاپنی ها« به کارگردانی امیرحسین 
ثقفی و تهیه کنندگی علی اکبر ثقفی و »آبی روشن« به کارگردانی 
بابک خواجه پاشــا و تهیه کنندگی سید محمدحسین میری با 
اطلاع رسانی شورای صنفی نمایش از امروز 23 خردادماه اکران 
عمومی خود را آغاز می کنند. مجید مظفری، رضا یزدانی، شیدا 
یوســفی، پیام احمدی نیا، فرهاد قائمیان، علی اوجی، شقایق 
فراهانی، تینو صالحی، یزدان فتوحی، محمود نظرعلیان،، نفس 
بازغی و نیکی مظفــری از جمله بازیگــران »کوچه ژاپنی ها«  
هستند. »آبی روشن« نیزدومین اثر بابک خواجه پاشا پس از فیلم 
سینمایی »در آغوش درخت« محسوب می شود که در چهل و 
یکمین جشنواره بین المللی فیلم فجر به نمایش درآمد و  پس از 
نامزدی در 9 رشته درنهایت 2 سیمرغ را با خود به خانه برد.مهران 
احمدی، مهران غفوریان، سارا حاتمی و... در این فیلم سینمایی 

به ایفای نقش می پردازند.

فهیمه پناه آذرگزارش
روزنامه نگار

ابوالفضل پورعرب بعد از کارگردانی نمایش 
»خسیس« در تالار وحدت می خواهد این بار 
»اتللو« شکسپیر را روی صحنه بیاورد. سال 
8۲زمانی که پورعرب »خسیس« ترجمه 
محمدعلی جمالزاده را روی صحنه برد این 
نمایش ۱7میلیون تومان فروخت و در آن 
زمان جزو نمایش هایی بود که در طراحی 
صحنه و لباس توانسته بود برای مخاطبان 

جذاب باشد.
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